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PROTOKOLL REPRESENTANTSKAPSMØTE 19. OG 20.OKTOBER 2021 
 
 
Sted:   Clarion Hotel og Congress Oslo Airport, Gardermoen 
Tid:   19. og 20. oktober 2021 
 
Møteledelse:  Ordfører Ragnhild Sæle og Arvid Wold 
 
Sekretariat:   Generalsekretær Lars Erik Wallin 

Organisasjonsmedarbeider Anne Grete Stabekk 
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9/21 Opprop, godkjenning av sakslisten og valg av to 
representanter til å underskrive protokollen 

 

Ordfører Ragnhild Sæle ønsket velkommen og foretok opprop i henhold til deltakerliste. 

Det var 21 stemmeberettigede til stede. 

 

Representantskapet 

1 Ragnhild Sæle  Ordfører 

2 Arvid Wold  Varaordfører 

*3 Gunnar Haugo  Geiterepresentant 1 

4 Andrè Kristoffersen  Geiterepresentant 2 

5 Eli Folven  Geiterepresentant 3 

6 Arvid  Årdal   Gjeterhund-representant 

7 Stein Øyvind Bentstuen Akershus Fylkesleder 

8 Kåre Blålid Aust-Agder Fylkesleder 

*9 Gerd Jorde Buskerud Fylkesleder 

10 Bjørn Tore Søfting Finnmark Fylkesleder 

11 Per-Joar Os Nesthun Hedmark Fylkesleder 

12 Reidar Kallestad Hordaland Fylkesleder 

13 Mats Ranes Møre og Romsdal Vara fylkesleder for Ronald Slemmen 

14 Marit Langeland Nordland Vara fylkesleder for Anne Kari L. Snefjellå 

15 Oddbjørn Kaasa Nord-Trøndelag Fylkesleder 

16 Knut Evensen Oppland Fylkesleder 

17 Kjell Åge Torsen Rogaland Fylkesleder 

18 Anne Moen Sogn og Fjordane Vara fylkesleder for Ragnhild Sæle 

19 Olav Edvin Heggvold Sør-Trøndelag Fylkesleder 

20 Knut Johan Hvistendahl Telemark Fylkesleder 

*21 Jan Ottar Østring Troms Fylkesleder 

22 Sven Haughom Vest-Agder Fylkesleder 

23 Lars Bjarne Linneflaatten Vestfold Fylkesleder 

24 Arild Johansen Østfold Fylkesleder 

 
Sentralstyret 

25 Ronald Cato Slemmen  Sentralstyrets leder 

26 Marthe Lang-Ree  Sentralstyrets nestleder 

27 Else Asplin  Sentralstyremedlem 

28 Anne Snefjellå  Sentralstyremedlem 

29 Ketil Trongmo  Sentralstyremedlem 

30 Sigurd  Vikesland  Sentralstyremedlem 

*31 Torill Undheim  Sentralstyremedlem 

*32 Nils Inge Hitland  1. vara sentralstyremedlem 

33 Jo Risløv  2. vara sentralstyremedlem 

34 Håvard  Helgeland   3. vara sentralstyremedlem 
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Valgnemnda 

35 Ann Kristin Teksle  Leder Valgnemnda 
 
RNU – Råd, nemnder og utvalg 

36 Sven Reiersen  Leder Avlsrådet for sau 

*37 Eirik Kolbjørnshus  Leder Ull- og klipperådet 

38 Elin Fuglestad  Leder Team Ung 

39 Ingrid  Reiersen  Medlem Team Ung 
 
Gjester 

*40 Kjell Erik Berntsen   

41 Anita Fosstuen   

42 Mikal Gorsetseter   

43 Guttorm Gudmestad   

44 John Olav Halbostad   

45 Pål Kjorstad   

46 Ellen Inger Knutsen   

47 Dagfinn Knutsen   

48 Tore Kyllingmo   

49 Elin Groven Nesheim   

50 Hans Vandaskog Nesheim   

51 Eivind Saastad Mjøen   

52 Else Hartveit Seilen   

53 Audun Seilen   

54 Marianne Skrebergene   

55 Nils Skrebergene   

56 Torkjel Solbakken   
 
Foredragsholdere 

57 Michael Angeloff  Senioringeniør NIBIO 

58 Ola  Nafstad  Assisterende direktør Animalia 

59 Christian Anton Smedshaug  Daglig leder AgriAnalyse 
 
Ansatte 

60 Lars Erik Wallin  Generalsekretær 

61 Thor Blichfeldt  Avlssjef 

62 Inger Anne Boman  Avlsforsker 

63 Siv Bøifot  Kontorsjef 

64 Yngve Ekern  Kommunikasjonsrådgiver og redaktør 

65 Per Fossheim  Beite- og utmarksrådgiver 

66 Jette Jakobsen  Avlsforsker 

67 Karianne Kjelstrup  Gjeterhundrådgiver 

68 Anne Grete Stabekk  Organisasjonsrådgiver org./ull-og klipp 
 

 
Kontrollutvalget: Knut Evensen (leder) og Bjørn Tore Søfting (medlem) 
 
*Forfall 
(3) Gunnar Haugo, (9) Gerd Jorde, (21) Jan Ottar Østring, (31) Torill Undheim, (32) Nils Inge Hitland, (37) Eirik 
Kolbjørnshus og (40) Kjell Erik Berntsen 
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Vedtak: 

Representantskapet godkjente sakslista som vedlagt. 

Per-Joar Os Nesthun og Mats Ranes ble valgt til å underskrive protokollen sammen med 
ordfører. 

Møtebok underskrives digitalt 

10/21 Innledning v/ Ingrid Reiersen Team Ung i NSG 

Saksbehandler: Ingrid Reiersen 
Dokumenter som følger saken: PowerPoint fra Ingrid Reiersen 
Ingrid presenterte rådet og ga oss innblikk i hvordan de arbeider. De føler å ha fått et stort 
handlingsrom og gitt selvstendighet til sitt arbeide. De har fått instruks fra styret og skal gi 
innspill tilbake. Rådet har hatt samtaler med andre råd i NSG og innhentet ønsker fra dem og 
har gitt innspill til dem.  
Hovedmål for Team Ung er: 

• Øke aktiviteten til medlemmene 

o Lage temakvelder, utarbeide studiemateriell 

• Øke synligheten av NSG 

• Organisasjonsopplæring 

• Rekruttering 

• Øke bruken av gjeterhund 

Hittil har de hatt ett møte per måned på nett og ett fysisk møte.  
 
Team ung i NSG ønsker innspill og gode idéer. 

11/21 Leders tale v/styreleder Ronald Cato Slemmen 

Referat av talen: 
Mye har skjedd i disse dager. Ny regjering, ny landbruksminister, ny regjeringsplattform, og 
lovnader om å tette inntektsgapet er gitt. Men kan vi tro på det? Det må vi, ellers sliter vi. 
Økonomien må bedres og områder i produksjonene må styrkes. Vi i NSG vil jobbe knallhardt 
for å oppnå dette. 
«Jeg er ny styreleder, mye nytt å sette seg inn i, men jeg har god hjelp rundt meg, styre og 
ansatte.» Møter på teams er gjennomført. Det har gått bra, men det er en lettelse og godt å 
komme videre. Godt og treffes på styremøter.  
Markedet for sau og lam er godt. Kvaliteten har vært godt i år også. Salget har gått bra. Lite 
er fryst inn. Men det er slakta mye voksen sau. Dette er ikke noen god utvikling. Bekymret 
for utviklingen videre, men vil ikke se resultatet av dette før til våren. 
Geit har mye å gå på. Der er mange ulike produkter; kjøtt, ost, melk, yoghurt og is  
Det er gjennomført et flott NM i ullhåndtering og klipping i Bjerkreim. Takk til Rogaland som 
tok arrangementet på kort varsel. 
NM i gjeterhund i Ørsta er også avholdt, et godt arrangement med stor aktivitet. Går det an 
å drive med sau uten gjeterhund? 
Det er spennende å se i glasskula om 10 år? Leder håper og tror at det fortsatt er sau og 
geit i landet vårt. Men vil vi produsere like mye? Vi som er her i dag skal gjøre jobben 
framover. Takk for meg. 
 
Kommentar fra salen: Knut Johan Hvistendal, Telemark; «Det er vi som må lage glasskula!» 
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12/21 Godtgjøringer til tillitsvalgte i NSG 2021 v/leder i 
Kontrollutvalget Knut Evensen 

 
Dokumenter som følger saken: 
 
Kontrollutvalgets saksfremlegg til godtgjørelse for sentralt tillitsvalgte i NSG til behandling i 
Representantskapet 19. oktober 2021 
 
Gjeldende fra 01.01.2022 

Styreleder sentralstyret Fast årlig godtgjørelse 156 120 

Nestleder sentralstyret Fast årlig godtgjørelse 52 040 

Øvrige styremedlemmer sentralstyret 
 

Fast årlig godtgjørelse 10 410 

Ordfører Fast årlig godtgjørelse 15 620 

Leder sentrale råd  

• Avlsrådet for sau 

• Fagrådet for geit 

• Gjeterhundrådet 

• Ull- og klipperådet  

• Utmarksrådet 

• Markedsrådet 

• Team ung i NSG 

• Valgnemnda 

• Kontrollutvalget 

Fast årlig godtgjørelse 15 620 

Daggodtgjørelse (over 4 timer)  

• Fysiske eller digitale møter over 4 timer. 

 2 090 
 

Godtgjørelse (2 til 4 timer) 

• Fysiske eller digitale møter 2 til 4 timer. 

 1 050 

Godtgjørelse (under 2 timer) 

• Fysiske eller digitale møter under 2 timer. 

 530 

 
I den faste godtgjørelsen inngår bruk av egen PC, internett og telefon, samt forberedelsestid og 
etterarbeid. 
NSG dekker daggodtgjørelse etter fastsatte satser, reisekostnader etter utlegg, og KM etter statens 
satser til årsmøtevalgte representantskapsmedlemmer når de møter på representantskapsmøter og 
årsmøter. 
Fra 01.01.2022 er satsene justert i henhold til konsumprisindeks (KPI) pr. 01.10.2021. Prisstigningen 
er på 4,1 %. Satsen er avrundet opp til nærmeste 10-krone. 
 

Styret gikk på gangen under saksbehandlingen. 
 
Leder Knut Evensen orienterte fra Kontrollutvalget og informerte om utvalgets framlegg.  
 
 
Representantskapet i Norsk Sau og Geit vedtok i møte 21. oktober 2020 at det fra 1. januar 
2022 skal gjøres en justering av satsene for godtgjørelse for faste tillitsvalgte i henhold til 
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prisstigningen siste år. Fra september 2020 til september 2021 var denne på 4,1 %. 
Kontrollutvalget foreslo derfor en økning av alle satser på 4,1 % rundet opp til nærmeste 
10-kr. Kontrollutvalget foreslo ikke økninger i noen satser utover dette. 
 
Da Team ung i NSG har fått tillitsvalgt leder foreslo Kontrollutvalget også at Team ung i NSG 
tas inn på lik linje med andre sentrale råd. 
 
Kjell Åge Torsen, Rogaland, fremmet forslag om at sats for «Øvrige styremedlemmer» skal 
økes til å bli sidestilt med sats for ledere i sentrale råd. 
 
Fra ordvekslingen:  
Det kom fram at det er viktig å øke satsene for å få folk til å stille opp.  
Spørsmål om det er rett å øke satsene på godtgjørelser til tillitsvalgte når NSGs årsmøte i 
2021 gikk imot å øke medlemskontingenten i 2022.  
 
Følgende hadde ordet:  
Kjell Åge Torsen, Kåre Blålid, Lars Bjarne Linneflaatten og Thor Blichfeldt. 
 

Vedtak:  
(21 stemmeberettigede.) 
Enstemmig vedtatt at Team Ung går inn i med faste godtgjørelser på lik linje med øvrige 
sentrale råd.  
Framlegget fra Kjell Åge Torsen om at øvrige styremedlemmer skal ha godtgjørelse på lik 
linje med ledere for sentrale råd ble nedstemt med 10 mot 9 medlemmer (2 blanke). 
Kontrollutvalgets framlegg om økning i samtlige satser i henhold til prisstigning på 4,1 % ble 
vedtatt. 

 
 
13/21  Er sauenæringa ei bærekraftig næring når 

klimagassutslippet er stort? 
 

Innleder: Assisterende direktør Ola Nafstad, Animalia 
 
Ola Nafstad, som er veterinær og sauebonde, har jobbet i Animalia i mange år med temaer 
som bærekraft og kosthold.  
Verden er i kolossal endring, mens vårt kosthold ikke er så mye forandret. Legitimiteten til 
og logikken i animalsk matvareproduksjon; utnytting av arealer og ressurser som ellers ikke 
kan utnyttes til mat, og den unike ernæringsmessige verdien av animalsk mat, bestrides. 
Innholdet i bærekraftsbegrepet snevres inn. Rødt kjøtt har blitt en viktig del av temaet. 
Årsaker til at kjøttforbruket synker og noen blir vegeterianere kan være: 

- Bærekraft, miljø og klima 

- Dyrevelferd 

- Kjøtt og helse 

Landbruket legger strategier og gjør forandringer for å få norsk matvareproduksjon mer 
bærekraftig og prøver å skape forståelse for det. Vi må forholde oss til klimaendringene som 
næring og dette er nødvendig omdømmemessig. 
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Er kjøtt og animalsk mat sløsing med ressurser? Nei, animalsk mat har blant annet fortrinn 
som proteinkilde. 
Klimaendringen er en trussel mot matsikkerheten, men bærekraft er langt mer enn 
klimagasser. 
Klimameldingens hovedstrategi var å redusere utslipp gjennom redusert produksjon. 
Landbrukets strategi er å redusere utslipp gjennom forbedring i produksjonen. 
Det er vanskelig å beregne klimagassutslipp – 
MEN: Bærekraft er langt mer enn klimagasser.  
Pågående forskningsprosjekt i Norge. 
NMBU- prosjekt med bl.a. NSG og Animalia som parter. Hvor modellen skal inngå i 
klimakalkulatoren på sau. Metanmåleren. 
Klimagassområdene- landbrukets klimaplan, stortingsmelding utslipp på alle områder. God 
agronomi påvirker klimagassutslippet positivt. 
Viktig med kommunikasjonen med forbrukere og samfunnet.. 
4.5% av utslippet i Norge står landbruket for. 
Vi er nødt til å forholde oss til klimaendringene. 
Folkeopplysning om kjøttforbruket. Kjøttforbruket har økt, det har økt i faser. Småfe kjøtt har 
det vært et konstant konsum av i over 100 år. Storfekjøtt har vært ganske konstant – det 
som har økt mye etter krigen er svinekjøttet. Fra 1990 er det fjørfe som har økt. (måles med 
hele skrotter med ben osv.) 
Kjøttforbruket er ikke veldig høyt i den «vestlige verden» og vi i Norge er blant de som 
spiser minst kjøtt – fordi vi ikke har to varme måltider om dagen. 
Inntaket av animalsk protein er tilnærmet konstant fra 1959, mjølkeprotein har dalt og er 
erstattet med kjøtt. Fiskeforbruket er halvert. Dette forklarer at kjøttforburket har økt. 
 
Følgende hadde ordet i meningsutvekslingen: 
Sven Reiersen, Lars Bjarne Linneflaatten, Håvard Helgeland, Andrè Kristoffersen og Per-Joar 
Os Nesthun. 
 
Stikkord fra debatten: 
Vi bør legge ut blide av klimagassbilen på sidene våre og oppdatere informasjon om dette 
prosjektet. 
 
 

14/21 Beitestatistikk på nett – OBB 1981 – 2020  
 
Innleder: Senioringeniør Michael Angeloff, NIBIO 
 
Det ble informert om hvordan vi kan gå inn og hente ut statistikk på beitestatistikk.nibio.no 
Dette er også grundig presentert i medlemsbladet Sau og Geit nr. 5/21. 
 
Statistikk for organisert beitebruk 2020 viser at tilslutnings-% og organisasjons-% i 2020 har 
en synkende tendens. Denne utviklingen er ikke bra. 
Organiserte beitelag bruker 35 % av det norske landarealet. Reindrifta bruker 40 % og 
skogbruket bruker 30 %. Det arbeides med å utarbeide beitekart for hele Norge 
 
Hos NSG ligger det verdifull dokumentasjon fra Organisert beitebruk sau 1970-2020. 
Denne dokumentasjonen er viktig for å synliggjøre utviklingen av tap. 
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I NSGs medlemsblad Sau og Geit nr. 5/21 er det en fyldig presentasjon av Beitestatistikk på 
nett.  
 
Følgende hadde ordet i meningsutvekslingen: 
Pål Skoe Kjorstad, Lars Bjarne Linneflaatten, Arild Johan Johansen, Andrè Kristoffersen 

 
Stikkord fra debatten: 
Det er også viktig at kartverket blir oppdatert på beiteområdene, for at disse ikke blir 
skrumpet inn. Her bør det tas kontakt med Statsforvalteren.  
Det er beitelaga selv som tegner disse karta.  
Karta kommer til å få stor betydning for revidering av hundelova. 

 
 
15/21 Kommunikasjonsstrategi for NSG  
 

Saksbehandler: Nestleder Marthe Lang-Ree 
 
Kommunikasjon er veldig viktig. Vi må bruke kommunikasjon som verktøy i vårt arbeide. 

  NSG har laget en kommunikasjonsstrategi for å gjøre dette enklere for alle. Fint at NSG lager 
føringene og tips og planer. Vi må tenke kommunikasjon i vårt arbeide. Media er vanskelig å 
styre. 
Markedsrådet ønsket en revidering av planen som lå der fra 2010-2014. Urda Blichfeldt har 
ledet prosjektet med Marthe Lang-Ree, Ketil Trongmo, Nils Inge Hitland, Thor Blichfeldt og 
Lars Erik Wallin i prosjektgruppa. Styret vedtok 18.10.21 følgende strategi som er delt opp i: 
Kommunikasjonsmål 
Målgrupper 
Budskap 
Språk, stil og tone 
Populære kanaler må brukes for å spre informasjon. Vegen videre må vi gå sammen om, 
prat positivt. Vi trenger kanskje hjelp for å spisse budskapene. Bør vi ha en 
kommunikasjonsansvarlig i hvert fylke? 
 
Yngve, vår nye kommunikasjonsrådgiver informerte om at han ville være kontaktpersonen i 
NSG og at han ville arbeide aktivt for å nå nye kanaler. 
 
Følgende hadde ordet i meningsutvekslingen:  
Andrè Kristoffersen, Kåre Blålid, Ketil Trongmo, Per-Johar Nesthun og Oddbjørn Kaasa  
 
 

 
16/21  Utsiktene for landbruket i forhold til internasjonale 

forhold og etter høstens Stortingsvalg  
 

Innleder: Daglig leder Chr. Anton Smedshaug, AgriAnalyse 
 
Hyggelig å treffes når man har en regjeringserklæring i form av Hurdalsplattformen, som 
lover alt. 
Dette er et godt utgangspunkt 
Men bonden lever i pyramiden av alle kostnadspyramider. 
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Og det er en krevende råvaresituasjon på flere dyreslag. Det er en krevende inntektsutvikling 
med høyt kapitalnivå, krevende strukturer etter Listhaug sine kvotetak og store kostnader 
som bare øker for bonden, blant annet på strømprisen i disse dager. 
Det er viktig å sikre konkurransedyktig inntekt og å sikre attraktive arbeidsplasser. 
Oversikt over produksjon av jordbruksprodukter 2020 bilde. 
 
Poteter og grønnsaker går direkte til forbruker. 
Avgjørelse av framtida ligger på husdyrproduksjon 
 
Inntekt per produksjon – sau, korn og ammeku ligger lavest i inntekt 
Drøvtyggerne må løftes samtidig med at kornvolumet må økes. 
 
Animalske produkter   38% 
Vegetabilske produkter 62% 
 
Mye matvareprodukter er importert, bare 7 % er norskprodusert. 
 
I dagens kosthold er det animalske produkter som det er mest av produsert i Norge. 
Mulighet for vinn, vinn med mer norsk grønt går ikke på bekostning av husdyr. 
 
Situasjon. 
Nesten ubegrenset potensial av stivelsesrike rotgrønnsaker 
- Etterspørselen er lav – ikke tilbudet. Her er det stort potensial 

- Ref. poteter og kålrot 

Begrenset potensial av fett – og proteinrike vegetabilske produkter 
- Nøtter, erter, belgfrukter avokado og quiona 

- Raps og rybs 

Begrenset videre potensiale av matkorn 
- Bakekvalitetskrav 

- Høy ferdigvareimport kornvarer 

Hva styrer landbruket? 
5 % av utslippene får skylda for klimaendringene 
8 % a kaloriene får skylda for fedmen 
Er det galt å leve om du skal dø? 
- Best mulig dyrehold 

- Minst mulig dyrehold 

Ny regjering 
Tette inntektsgapet 
Nytt tallgrunnlag 
Senke kvotetak 
Tilskuddstak 
50 % selvforsyning 
Tilleggsforhandlinger 
Investeringer utenfor jordbruksavtalen 
Beredskapslagring 
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Bondeløftet 
Var en stor satsing med barnehageløftet 2012-2013 
Vil dette følges opp nå? 
 
Er investeringer feil? 
Meget presist treff 
Blir ikke borte med ny regjering 
Hjelper umiddelbart 
Avviser markedsuttak 
- Markedet kan brukes til å dekke løpende kostnader 

Vi har en prisvekst ala 2008 – 2012 
Røff situasjon med at prisveksten nå er på vei mot tidligere topper, planteoljer har steget 
mest, melk og kjøtt og sukker 20-60 % i løpet av det siste året. 
 
Fortsatt en coronasituasjon, 100-vis av skip ligger utenfor havner og venter på å bli losset. 
Alt merkes, store forstyrrelser i kjedene. 
Indikasjoner på en ny råvareboom.  
Oppbygging av strategiske lagre i ulike land. 
 
Løsninger må bære over tid. 
- Investeringspakke 

- Holde på familie og jordbruk 

- Betydelig styrking av grunnleggende lønnsomhet 

Har ikke greid å stabilisere grunnsystemene. 
Ønsker verken den store økningen eller de store tapene 
 
Men ser nå en svekkelse, prøver å hindre dette 
Ansvaret på prisveksten settes til staten. 
Men over tid skal vi komme bedre ut.  
 
 
Følgende hadde ordet i meningsutvekslingen: 
Knut Johan Hvistendal, Marthe Lang-Ree, Lars Erik Wallin, Arild Johan Johansen, Kåre Blålid, 
André Kristoffersen og Lars Bjarne Linneflaatten.  
 
Fra debatten: 
Spm./kommentar: 
Det er bare kylling som øker, internasjonale trender og i det norske markedet. 
Svar: 
Kylling lever av tollvernet, andre varer blir ikke imponert. Tollvernet 
undergraver norsk matpolitikk. Importvern. 
Spm./kommentar: 
Hvordan bør NSG strategisk jobbe med mot jordbruksforhandlingene.  
Svar: 
Bruk tid, mye skal avveies og justeres. 
Driftstilskudd bør prioriteres. Legg vekt på No fence og radiobjeller 
Lette og henge med i tida. Støtte til offensiv holdning. 
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Spm./kommentar: 
Driftstilskudd i saueholdet. Ikke sikkert at en ny ordning finansieres med friske midler. 
Svar:  
Hvor mye tørr vi å sette opp prisene på lam hvis vi skal ha et visst volum. 
Drøvtyggerprodusentene må passe på at de ikke mister tilskuddet pga. volum, 
pyramidevariant 
Etterspørselen synker hvis prisen settes mye opp, redd for dette. 
Spm./kommentar: 
I dag er 70 % av inntekta tilskudd fra staten. Er det realistisk å øke mer og hva skal 
argumentasjonen bestå av? 
Svar:  
Opprettholde landskapspleie viktig å påpeke, tradisjon og kulturarv. Krever kanskje en større 
forståelse.  
Kommentarer: 
Å subsidiere et vedlikehold av landskapet er mest forståelig. Utmarksbasert landskapspleie. 
Kanskje mere tilskudd å oppnå ved å bevege seg vekk fra fokus på produksjonen. 
Smart bruk av et marked og nasjonalt samarbeide 
Spm./kommentar: 
Materialpriser stiger og kjøttpriser stiger, men vår lønn står stille 
Svar: 
Nasjonalt er det ikke voldsom vekst, man klarer ikke å løfte seg systematisk når økningen 
skjer raskt. Lettere når dette skjer over lengre tid. 
 
 

17/21 NSGs strategiske satsningsområder 
 
Saksbehandler: Styremedlem Anne Kari Leiråmo Snefjellå 
 
Dokumenter som følger saken:  
Justert oversikt over NSGs prioriterte satsningsområder 
 
Arbeidsgruppa for organisasjonens satsingsområder består av Anne Kari Leiråmo Snefjellå 
(leder), Torill Undheim, Ragnhild Sæle og Lars Erik Wallin. 
 
Leder av arbeidsgruppa, Anne Kari Leiråmo Snefjellå, presenterte satsingsområdene, status 
og hvordan organisasjonen arbeider med disse. Hun oppfordret også møtedeltagerne til å 
komme med innspill. Det er viktig at fylkene tar med disse punktene hjem og bruker dem 
lokalt. 

• Best mulig økonomi for småfebonden  

• Økt medlemstilslutning, vi står sterkere sammen enn en og en 

• Sikre beiteretten og bruken av utmarka til beiting til småfe 

• Økt bruk av gjeterhund, et viktig verktøy for bonden 

• Klima og bærekraft  

Hvor langt har vi kommet, og hva har vi fått til? 
Det er ikke alle områdene næringa selv kan ha like stor innvirkning på. 
De prioriterte satsningsområdene inngår i NSGs kontinuerlige prosess med tilrettelegging og 
påvirkning. 
Et kontinuerlig arbeide på mange områder. 
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Følgende hadde ordet i meningsutvekslingen: 
Knut Evensen, Kåre Blålid, Kjell Åge Torsen og Olav Edvin Heggvold 
 
Stikkord fra debatten: 
Småfebøndene må ha bedre økonomi. 
Veldig viktig å sikre beiteretten. 
Må settes inn arbeid opp imot BaneNor. Kan Mattilsynet kobles inn i forhold til dyrevelferden, 
eller blir alt overlatt til bonden selv. 
Store utfordringer med den generelle gjerdproblematikken. 
Ønsker flere ansatt på utmarksområdet. 

 
Spesifikt omkring klima og bærekraft 
- Klimaspørsmål og utslipp av klimagasser har stort fokus 

- Landbruket i Norge har avtalt forpliktelse for dette området 

- NSG er, sammen med de fleste landbruksorganisasjonene i Norge, med i «Landbrukets 

klimaselskap», klimakalkulatoren klimaregnskap på gårdsnivå. 

- NSGs egen satsning klimaarbeidet er Metanmåleren. 

o Tankevekkende at mange melder seg ut av NSG pga. Metanmåleren og folks 

forståelse av klimaspørsmålet. 

o Bedre å miste noen fordi at det skjer noe i motsetning til at det ikke skjer noe. 

o NSGs metanprosjekt er viktig. 

 
18/21 Orienteringer fra NSG 
Styret/administrasjonen 

Arbeidet fram mot Jordbruksforhandlingene 2022 v/Lars Erik Wallin 

Det er stor forventning til ny regjering. 
Arbeidet fram mot NSGs innspill til neste års jordbruksforhandlinger må forankres i innspill 
fra hele organisasjonen. 
Styret vil ikke sende ut føringer for hva vi skal spille inn, men ønsker at fylkeslagene skal 
hente innspill fra lokallagene og sende prioritering på hva som er viktig i deres område.  
Det sendes ut en oversikt over de ulike tilskuddsordningene og tilsvarende spørreskjema som 
i fjor. 
Fylkene må sende endelig uttalelse ca. 20. februar 2022. 
Det er aktuelt å innhente info. fra NB og NBS. NSG vil også be om et møte med ny politisk 
ledelse i LMD. 
Fylkes- og lokallagene må kommunisere med bondelag og småbrukarlag lokalt. 
 
Terminliste NSG sentralt, v/Lars Erik Wallin  
Terminlista ligger på nettsidene, også i medlemsbladet Sau og Geit og i styreprotokoller som 
er utsendt. 
  
Ledermøter høsten 2021, v/Lars Erik Wallin  
NSG ønsker å få innspill og orientering i fra fylkene. 
 
Årsmøter 2022, v/Lars Erik Wallin  
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Fylkeslagene må sende anmodning om besøk fra NSG sentralt i god tid. Dette koordineres av 
generalsekretæren og henvendelser fra fylkeslagene skal sendes til ham. 
 

Kjøtt i skole, v/Marthe Lang-Ree 

Markedsrådet og Team ung i NSG har drøftet opplegg for Kjøtt i skole. 
Dette tenkes som et begrenset pilotprosjekt 2021/2022, der målgruppe er 5-7 klasse.   
Markedsrådet har drøftet dette med Team ung i NSG. Det er tenkt et begrenset opplegg i 
starten, med mulighet for å komme i gang i 2021/2022. 
 
Det ble gjennomført et møte med ressurspersoner 11. oktober 2021. Der deltok Marthe 
Lang-Ree, Knut Evensen, Stian Espedal og Lars Erik Wallin. Anne Kari Leiråmo Snefjellå 
hadde meldt forfall. 
Ressursgruppa bestemte at det skal utarbeides et opplegg for pilotutprøving av NSGs 
satsning «Kjøtt i skole» i 4 skoler på nyåret 2022. Det utarbeide noe skriftlig materiell fra 
NSG til dette. Utover det benyttes allerede ferdig materiell fra MatPrat, Nortura, filmer (på 
YouTube) av Stian Espedal og evt. Norges Bondelag. 
Ressursgruppa planlegger nytt møte 11. november.  
Til dette møtet skal Marthe Lang-Ree, Knut Evensen, Stian Espedal og Anne Kari Leiråmo 
Snefjellå gjøre avtaler med aktuelle skoler.  
NSG skal rette en formell henvendelse til Nortura og invitere til samarbeid om 
kampanjeprosjektet «Kjøtt i skole». Det må avklares hva Nortura kan bidra med i evt. 
materiell og råvarer. 
Adm. i NSG skal jobbe med informasjonsmateriell. 
Målet med pilotutprøvingen er å få et opplegg som senere kan benyttes av NSGs lokallag. 
 

Kjell Åge Torsen: I Rogaland er det 4 lokallag som allerede kjører dette. Han nevner det er 

viktig å bruke alle slakteriene. Lokallaget gir et lammeslakt til bruk. Stian har allerede filmer 

klare, men vi trenger timer i ei uke. Mål er å lage noe som kan tas i bruk rundt omkring i 

hele landet. Håper på å få i gang tidlig nest år. 5.-7. klasse og ungdomsskolen. 

 

Dyrevelferdsprogram, v/Lars Erik Wallin 

Lars Erik orienterte om arbeidet med Dyrevelferdsprogram (DVP) i saueholdet. Animalia leder 
prosjektet på dette og de fleste organisasjonene er med. 
NSG har hatt en klar holdning på at alle dyr, uansett besetningsstørrelse, skal omfattes av et 
dyrevelferdsprogram. 
Det drøftes opplegg for kurs som alle skal ha. I tillegg arbeides det med evt. oppfølging 
gjennom sauekontrollen. Alternativ er veterinærbesøk som krav for bruk med over et visst 
antall dyr. 
Det må også settes i gang et arbeide med Dyrevelferdsprogram for geit. 
 
Det var frustrasjon i salen over at «gamle» dyrevelferdskurs nå ikke var gode nok. 
Men kravet er der og det er viktig å vise at saue- og geiteholderen har et godt smittevern og 
god dyrevelferd i produksjonen sin. Hvordan kan vi forklare og å vise til at vi har god 
dyrevelferd og godt smittevern? 
 
Klar melding fra styreleder Ronald Slemmen: Gjør en jobb, vis at vi har god dyrevelferd og 
godt smittevern. Dette må også meddeles ut til lokallaga.  
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Valgnemnda 

Saksbehandler: Ann Kristin Teksle  

Plan fram til valgene i NSGs årsmøte 2022 

Informerte om nemda og planlagt arbeide framover til årsmøte 

Fremtidsplan: 

1. Brev til fylkeslagene hvor det ønskes tilbakemelding om forslag til kandidater før 15.11 

2. Ber om tilbakemelding fra de som sitter om de ønsker gjenvalg før 15.11 

3. Møte for å gå igjennom tilbakemeldinger 

4. Innhente opplysninger om reell kompetanse 

5. Kortversjon av instruksen 

Valgnemndas klare melding til alle fylkeslag er at det må sendes innspill til 

Valgnemnda innen fristen 15. november. 

Fagavdelingene/sentrale råd 

 

Ull- og klipperådet, v/rådgiver Anne Grete Stabekk 

Anne Grete Stabekk presenterte rådet og gikk igjennom mandat, arbeidsoppgaver og 

hendelser for 2021. Deriblant Ull- og klippekurs, NM i Ullhåndtering, ullhåndteringskurs og 

arbeide fram til jordbruksforhandlingen angående ulltilskuddet.  

Innspill fra Kjell Åge Torsen: Neste års NM komité må ha klart budsjett og komité før jul. 
Viktig å følge opp de unge klipperne, lage en kontakt/forening. Viktig med seniorkonkurranse 
 
 
Gjeterhund, v/rådsleder leder Arvid Årdal og rådgiver Karianne Kjelstrup 

Arvid Årdal presenterte rådet og gikk igjennom mandat, arbeidsoppgaver og hendelser for 
2021. Informasjon om prøvenemda og avslutvalgene for rasene. Deriblant instruktør- og 
dommerutdanning, NM kvoter, RAS Border Collie, RAS Working Kelpie, gjeterhund som 
satsingsområde i NSG, Møte med Team Ung og årets gjeterhundprøver. 
Det er viktig å kunne bruke gjeterhunden både i tevling og i konkurranse og fokusere på at 
det er en brukshund. 
 
Kjell Åge Torsen ønsker informasjon ut angående opplæring fra 2 mnd. opptil 8 mnd. på 
gjeterhundene. Innspill å lage uformelle temakvelder. 
 

Avlsarbeidet på sau og geit, v/avls- og seminsjef Thor Blichfeldt 

Klimagassutslippet forblir negativt for oss. Men det er viktig å prøve å gjøre det bedre. 
Thor presenterte mål for avlsarbeidet både for sau og geit.  
Deretter fulgte en status for avlsarbeidet og oversikt over brukte verktøy for 
avlsframgangen; finansiering, avlsarbeide i felt, kompetanse, og de konkrete verktøy som nå 
er i bruk; indeksberegninger, genomisk seleksjon, registreringsbesetninger, semin og 
Metanmåleren. 
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Til slutt fulgte en oversikt over prioriteringer for avlsarbeidet framover, det vil si det som 

støtter produksjonen og salget. 

 

Utmark, v/rådsleder Ketil Trongmo og rådgiver Per Fossheim 

Utmark fikk henvist til å bruke de seks siste minuttene av representantskapet i NSG og fikk 
altfor kort tid.  
Ketil Trongmo, leder, presenterte utvalgsmedlemmenes navn og utmarksrådets oppgaver.  
Beite- og utmarksrådgiver Per Fossheim ga en kort innføring i arbeidstemaene rovvilt, 
manglende gjerder langs jernbane og skadefelling. Vedr. skadefelling ga Per en god 
beskrivelse av hvordan rett organisering påvirker resultatet.  
Ny hundelov er på høring og 10 av NSGs fylkeslag har levert innspill som skal brukes i videre 
saksbehandling før høringssvar. Lovforslaget, slik det er skrevet, kan medføre en stor 
påvirkning på beitebruket og NSG søker LMD om utsatt høringsfrist. 
Det var dessverre ikke tid til spørsmål. 

 
Utmarksrådet ønsker å utnevne en utmarksansvarlig i fylkeslaga. 

 
19/21 Avslutning/Vel hjem  

 

Kommunikasjonsrådgiver, Yngve Ekern 
 
Fascinerende å delta disse to dagene.  
Får lyst til å formidle alt det nye han har lært. 
Han har jobbet i mange år i Akersgata med mat og matområde. 
Gleder seg å ta tak i jobben og begynner med å ta bilde av forsamlingen. 
Takk for laget og at NSG er en organisasjon med vind i seilene. 
Seil laget av ull for tusen år siden - oppfordring om å dra hjem med seilene heist! 
 

Ordfører Ragnhild Sæle takket helt til slutt for et godt og konstruktivt 
møte. 

 

Gardermoen, 20.10.2021 
 
 
 

__________________________ 
Ragnhild Sæle 

 
 
 

__________________________ 
Per-Joar Os Nesthun 

 
 
 

__________________________ 
Mats Ranes 

 


